



2025-2026 Annual Report

TO BE PRESENTED AT THE ANNUAL GENERAL MEETING

25 May 2025

Executive Committee Report

2025-2026

The Executive Committee is pleased to present a comprehensive report on the activities and achievements of the Council of Archives New Brunswick (CANB) for 2025-2026. This report encompasses the diligent efforts and notable accomplishments of our organization in various domains, reflecting our commitment to advancing the field of archives in New Brunswick.

Governance

At the 2025 AGM, the Nomination Committee submitted its recommendations as follows: President – Francois LeBlanc; Member at Large – Erika Basque. These recommendations were voted in favour of by the membership. Since then, all Executive Committee positions (including the 4 Members-at-Large) have been filled. With Jacqueline Sedore, nominated as Vice-President at the 2023 AGM, choosing to remain in the same position for another term, there are no positions currently open for nominations.

The Executive Committee conducted 15 meetings between May 2025 and May 2026. These meetings were organized monthly by the Archives Advisor and held via Zoom.

The Council of Archives New Brunswick continues to benefit from the guidance and support of the Provincial Archives of New Brunswick (PANB). CANB continues to rely on PANB for IT support, equipment, and other essential services, and we express our sincere appreciation for their ongoing assistance.

Operating Procedures

CANB transitioned from a full time to a part time Archives Advisor with no interruption to advisory services and programming. Site visits, webinars, and administrative responsibilities were successfully continued by Sienna Ingham (10 hours a week) and Kim Maguire (as needed) with no major gaps in communication and support. This transition underscores CANB's commitment to supporting its member institutions.

Annual Grants to CANB Member Institutions

The adjudication, filing, and distribution of funds under the 2025-2026 Grant Program have been successfully executed. In response to high demand, 13 applications were received, and 12 applicants were approved. CANB received requests for a total of \$41,415.60 in grant funding and disseminated a total of \$35,503.73 in funds to members. This program continues to reaffirm our commitment to supporting archival initiatives across member organizations.

In May 2025, the Executive Committee used the updated grant applications and guidelines to adjudicate all grant submissions. The grant program and adjudications were conducted during a summer window to ensure essential funds reached our members during their busiest and most financially demanding season. Our goal remains to have final adjudication decisions in hand before the beginning of June so that, upon receiving our grant from the Government of New Brunswick, we can distribute funds in a timely manner for members to complete projects during the summer months.

The Archives Advisor will continue to participate in grant adjudication, as it helps streamline the process and provides vital insight into what should be updated and reviewed in the grant program overall.

The Council of Archives New Brunswick and its Executive Committee are accountable to the people of the Province of New Brunswick and must demonstrate good judgment within our means when making financial decisions.

Website / Database

Our website underwent periodic updates throughout the year to ensure the dissemination of accurate and relevant information. It remains the most accurate way to find information regarding CANB's programs and activities. Next year's website updates will specifically reflect increased access to information. With planned additions to not only the resource page, but also the addition of specific pages for the CANB Gazette publication, and grant application support.

CANB's 100GB of storage space was not an issue for the past year. The Archives Advisor will continue to evaluate our AtoM needs in the coming year. The Archives Advisor has noted that there are still many questions surrounding the database and will continue to provide support for institutions looking to utilize this resource.

Membership Support

We are pleased to report a strong membership base, with 32 institutional members and 2 individual members renewing their memberships for the 2025-2026 term, underscoring the value our organization provides to the archival community.

The Archives Advisor completed a total of 1,078 correspondences and inquiries (via phone and email) between April 2025 and March 2026, and a total of 5 in-person site visits. The institutions visited by the Archives Advisor(s) were the Centre d'études acadiennes Anselme-Chiasson & Musée acadien, Kings County Museum & Historical Society, Inc., Grand Manan Museum, Agricultural Museum of New Brunswick, and Craft New Brunswick.

In addition to the monthly CANB Opportunities Newsletter, the Archives Advisor has begun publishing a quarterly bulletin, the “CANB Gazette”. There have been two issues thus far: January 2026 and April 2026. The purpose of this publication is to increase communication from the Executive Committee to the CANB membership, strengthen relationships between archival institutions, and celebrate archival work being done in the Province of New Brunswick.

Over the year, CANB hosted two virtual training sessions: *Copyright Basics*, offered by Dr. Jean Dryden, and *Archivist Mental Health*, offered by Dr. Michael Marlatt. CANB will continue to invite presenters in the archives field to further its goal of providing training and learning opportunities to member institutions.

Administered by the Council of Archives New Brunswick (CANB), the Harold Holland Fund Bursary is a new opportunity for CANB to support professional development efforts in the areas of archival work, preservation, and conservation. In 2025, Meredith Batt was the first recipient.

Conclusion

In conclusion, CANB remains steadfast in our commitment to promoting excellence and innovation in the archival profession, and we look forward to continued collaboration and success in the years ahead. We welcome all suggestions and the input of the membership. Please get in touch with us if there are any questions, comments, or concerns.

Sincerely,

Francois LeBlanc, President

Jacqueline Sedore, Vice-President

David Mawhinney, Treasurer

Ava Sturgeon, Secretary

Anna Krentz, Member-at-Large

Evelyn Fidler, Member-at-Large

Anjali Pabari, Member-at-Large

Erika Basque, Member-at-Large



Rapport annuel 2025-2026

À PRÉSENTER À L'ASSEMBLÉE GÉNÉRALE ANNUELLE

Le 25 mai 2025

Rapport du Comité exécutif 2025-2026

Le Comité exécutif est heureux de présenter un rapport complet sur les activités et les réalisations du Conseil des archives du Nouveau-Brunswick (CANB) pour l'année 2025-2026. Le présent rapport rend compte des efforts diligents et des réalisations remarquables de notre organisation dans divers domaines, reflétant ainsi notre engagement à faire progresser le domaine des archives au Nouveau-Brunswick.

Gouvernance

Lors de l'AGA 2025, le comité des mises en candidature a soumis ses recommandations comme suit : président – François LeBlanc ; Membre actif – Erika Basque. Ces recommandations ont été approuvées par les membres. Depuis, tous les postes du Comité exécutif (y compris les 4 membres actifs) ont été pourvus. Jacqueline Sedore, nommée vice-présidente lors de l'AGA de 2023, ayant choisi de rester au même poste pour un autre mandat, il n'y a actuellement aucun poste ouvert aux mises en candidature.

Le Comité exécutif a tenu 15 réunions entre mai 2025 et mai 2026. Ces rencontres sont organisées mensuellement par le conseiller aux archives et se tiennent via Zoom.

Le Conseil des Archives Nouveau-Brunswick continue de bénéficier des conseils et du soutien des Archives provinciales du Nouveau-Brunswick (APNB). CANB continue de compter sur l'APNB pour le soutien informatique, l'équipement et d'autres services essentiels, et nous exprimons notre sincère gratitude pour leur aide continue.

Modes opératoires

Le CANB est passé d'un poste de conseiller en archivistique à temps plein à un poste à temps partiel, sans que cela n'entraîne d'interruption des services de conseil et des programmes. Les visites sur site, les webinaires et les tâches administratives ont été assurés avec succès par Sienna Ingham (10 heures par semaine) et Kim Maguire (selon les besoins), sans rupture notable dans la communication et le soutien. Cette transition souligne l'engagement du CANB à soutenir ses institutions membres.

Subventions annuelles aux établissements membres de l'CANB

L'adjudication, le dépôt et la distribution des fonds dans le cadre du Programme de subventions 2025-2026 ont été exécutés avec succès. En réponse à une forte demande,

13 demandes ont été reçues et 12 ont été approuvées. L'ACNB a reçu des demandes de subventions totalisant 41 415,60 \$ et a distribué un total de 35 503,73 \$ en fonds à ses membres. Ce programme continue de réaffirmer notre engagement à soutenir les initiatives archivistiques des organisations membres.

En mai 2025, le Comité exécutif a utilisé la mise à jour des demandes de subvention et des lignes directrices pour statuer sur toutes les demandes de subvention. Le programme de subventions et les décisions ont été effectués au cours d'une période estivale afin de s'assurer que les fonds essentiels parviennent à nos membres pendant la saison la plus occupée et la plus exigeante sur le plan financier. Notre objectif demeure d'avoir les décisions finales en main avant le début du mois de juin afin que, dès que nous recevrons notre subvention du gouvernement du Nouveau-Brunswick, nous puissions distribuer les fonds en temps opportun aux membres pour qu'ils puissent terminer leurs projets pendant les mois d'été.

Le conseiller en archives continuera de participer à l'attribution des subventions, car il aide à rationaliser le processus et fournit des informations essentielles sur ce qui devrait être mis à jour et examiné dans l'ensemble du programme de subventions.

Le Conseil des archives du Nouveau-Brunswick et son comité exécutif sont responsables devant la population de la province du Nouveau-Brunswick et doivent faire preuve de discernement, dans la mesure de leurs moyens, lorsqu'ils prennent des décisions financières.

Site web / Base de données

Notre site web a fait l'objet de mises à jour périodiques tout au long de l'année afin d'assurer la diffusion d'informations exactes et pertinentes. Il demeure le moyen le plus précis de trouver de l'information sur les programmes et les activités de CANB. Les mises à jour du site Web de l'an prochain tiendront compte de l'amélioration de l'accès à l'information. Avec des ajouts prévus non seulement à la page de ressources, mais aussi à l'ajout de pages spécifiques pour la publication de la Gazette de CANB et au soutien des demandes de subvention.

L'espace de stockage de 100G de CANB n'a pas été un problème au cours de la dernière année. Le conseiller en archives continuera d'évaluer nos besoins en matière d'AtoM au cours de l'année à venir. Le conseiller en archives a noté qu'il y a encore beaucoup de questions concernant la base de données et qu'il continuera d'offrir un soutien aux établissements qui cherchent à utiliser cette ressource.

Soutien aux membres

Nous sommes heureux d'annoncer une solide base de membres, avec 32 membres institutionnels et 2 membres individuels qui renouvellent leur adhésion pour le mandat 2025-2026, ce qui souligne la valeur que notre organisation apporte à la communauté archivistique.

Entre avril 2025 et mars 2026, le conseiller en archives a traité un total de 1 078 correspondances et demandes de renseignements (par téléphone et par courriel), ainsi que 5 visites en personne. Les établissements visités par le(s) conseiller(s) en archivistique(s) sont Centre d'études acadiennes Anselme-Chiasson & Musée acadien, Kings County Museum & Historical Society, Inc., Grand Manan Museum, Agricultural Museum of New Brunswick et Craft New Brunswick.

En plus du bulletin mensuel Opportunités CANB, le conseiller en archives a commencé à publier un bulletin trimestriel, la « Gazette CANB ». Il y a eu deux problèmes jusqu'à présent: janvier 2026 et avril 2026. L'objectif de cette publication est d'accroître la communication entre le Comité exécutif et les membres de l'ACNB, de renforcer les relations entre les institutions d'archives et de célébrer le travail d'archivistique effectué dans la province du Nouveau-Brunswick.

Au cours de l'année, CANB a organisé deux séances de formation virtuelles: *Notions de base sur le droit d'auteur*, offerte par la Dre Jean Dryden, et *Archiviste en santé mentale*, offerte par le Dr Michael Marlatt. L'ACNB continuera d'inviter des présentateurs dans le domaine des archives afin d'atteindre son objectif d'offrir des possibilités de formation et d'apprentissage aux établissements membres.

Administrée par le Conseil des archives du Nouveau-Brunswick (CANB), la bourse du Fonds Harold Holland est une nouvelle occasion pour CANB de soutenir les efforts de perfectionnement professionnel dans les domaines de l'archivage, de la préservation et de la conservation. En 2025, Meredith Batt a été la première récipiendaire.

Conclusion

En conclusion, CANB demeure inébranlable dans son engagement à promouvoir l'excellence et l'innovation dans la profession archivistique, et nous nous réjouissons à l'idée de poursuivre notre collaboration et notre succès dans les années à venir. Toutes les suggestions et les commentaires des membres sont les bienvenus. N'hésitez pas à nous contacter si vous avez des questions, des commentaires ou des préoccupations.

Sincèrement,

François LeBlanc, Président

Jacqueline Sedore, vice-présidente

David Mawhinney, Trésorier

Ava Sturgeon, Secrétaire

Anna Krentz, membre à titre personnel

Evelyn Fidler, membre à titre personnel

Anjali Pabari, membre à titre personnel

Erika Basque, membre à titre personnel